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"دبي البحرية" تتّابع مشاريع تطوير الأنشطة السياحية البحرية في حتّّا

Dubai Maritime Authority advances Development of 
Marine Tourism Activities in Hatta

Manarat Al Saadiyat: A Cultural 
Beacon in Abu Dhabi

05 04
منـــارة السعديـــات: منـــارة ثقافيـــة 

فـــي أبـوظبـــي
Why Customer Happiness is 

More Than Just a Smile?

لماذا سعادة المتعاملين هي أكثر 
من مجرد ابتسامة؟
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زار وفـــد من ســـلطة دبـــي البحرية بمؤسســـة الموانئ والجمـــارك والمنطقـــة الحرة، برئاســـة الشـــيخ الدكتور 
ســـعيد بن أحمد بـــن خليفة آل مكتـــوم، المديـــر التنفيذي للســـلطة، منطقـــة حتّا، فـــي إطار متابعة مشـــاريع 
تطويـــر المنطقـــة وتعزيـــز الأنشـــطة البحرية الســـياحية المرخصـــة. وشـــملت الزيارة بحيـــرة "وادي ليـــم" و"حتا 
كاياك" في ســـد حتا، باعتبارهم مـــن الوجهات البحرية الســـياحية الفريدة مـــن نوعها في دبي ودولـــة الإمارات.

التقـــى الوفـــد خلال الزيارة مع ســـعادة مروان بـــن غليظة، المديـــر العام بالإنابة لبلدية دبي، لمناقشـــة ســـبل 
تعزيـــز التعـــاون المشـــترك وتنظيم العمـــل المرتبـــط بالأنشـــطة البحريـــة والمســـطحات المائيـــة، حيث أكد 
الجانبـــان أهمية العمل المشـــترك لخدمة الزوار والأنشـــطة والمرافـــق الخدمية، خاصة في ظـــل الإقبال الكبير 

الذي تشـــهده منطقة حتّـــا كوجهة ســـياحية متنامية.

وخلال الزيارة، أعرب الشـــيخ ســـعيد عـــن تقديره للجهـــود التي تبذلهـــا جميع الجهـــات المعنيـــة لتحقيق رؤية 
صاحب الســـمو الشـــيخ محمد بن راشـــد آل مكتـــوم، نائب رئيـــس الدولـــة، رئيس مجلـــس الـــوزراء، حاكم دبي 
"رعـــاه الله"، فـــي تطوير منطقـــة حتّا كجـــزء من الخطـــة الاســـتراتيجية لدبـــي، موجهاً فـــرق العمـــل بمواصلة 
تحســـين الخدمات البحرية في منطقة حتّـــا، بالتعاون مع كافة الجهـــات المعنية، وتقديم التســـهيلات اللازمة 

للشـــركات الســـياحية المشـــغلة للأنشـــطة المائية في المنطقة.

واســـتطرد: "تأتي هذه الزيـــارة في إطار حرصنـــا على ضمـــان تطبيق أعلى معاييـــر السلامة والكفـــاءة في إدارة 
الممـــرات المائيـــة المحيطة بســـد حتـــا، بما يعكـــس التزامنـــا بتعزيز مكانـــة دبي كوجهـــة ســـياحية عالمية، مع 

تحقيق أعلـــى مســـتويات السلامة والجودة فـــي جميع الأنشـــطة البحريـــة المرتبطة".

وصرح الشـــيخ ســـعيد بأن سلامـــة مرتـــادي وهواة الأنشـــطة المائيـــة الســـياحية فـــي منطقة حتّـــا تُعد من 
أولويات الســـلطة، مشـــيراً إلى أن هـــذه المســـؤولية تتطلب تنســـيقاً وثيقاً بين جميـــع الجهـــات المعنية، كما 
شـــدّد على أهمية تأمين الوســـائل البحرية المســـتخدمة في المنطقة، والاســـتفادة من البنيـــة التحتية الحديثة 

لتطويـــر مرافق تأجير هـــذه الوســـائل بما يعزز مـــن مكانة حتّـــا كوجهة ســـياحية متميزة.

وأشـــار المدير التنفيذي لســـلطة دبي البحرية إلى القانون رقم 3 لســـنة 2023 بشـــأن ســــلطــــــة دبي البحريــــــة 
والـــذي دونمـــا حصر نـــص علـــى مهـــام وصلاحيـــات الســـلطة نحـــو تطويـــر وتنظيـــم وإدارة القطـــاع البحري 
والأنشـــطة البحرية في الإمارة، وفقاً لأفضل الممارســـات العالميـــة المطبقة في هذا الشـــأن وكذلك تنظيم 
الملاحة فـــي الخيران والقنـــوات والممـــرات المائية في الإمـــارة، كون الســـلطة تعتبر الجهـــة المختصة بإصدار 
جميع أنـــواع الموافقـــات والتصاريـــح اللازمة للشـــركات والمؤسســـات العامِلة فـــي القطاع البحـــري وكذلك 
للعامليـــن في هـــذا القطاع، ولمزاولـــة الأنشِـــطة البحريّة في الإمـــارة وكذلـــك المحافظة على البيئـــة البحرية، 
من خلال تطبيـــق المعاييـــر الفنية البيئية على الوســـائل البحرية، والتنســـيق مـــع الجهات المعنيّـــة في الإمارة 
للرقابـــة على الأنشـــطة البحريـــة، للتحقق مـــن امتثالها للمعاييـــر والاشـــتراطات البيئية المنصـــوص عليها في 
التشـــريعات الســـارية في الإمارة، والمعاهدات والاتفاقيات الدوليـــة التي تكون الدولة طرفـــاً فيها أو منضمة 

. ليها إ

A delegation from the Dubai Maritime Authority (DMA), part of the Ports, Customs, and Free 
Zone Corporation, led by Sheikh Dr. Saeed bin Ahmed bin Khalifa Al Maktoum, CEO of the Dubai 
Maritime Authority, visited Hatta as part of ongoing efforts to monitor and enhance development 
projects in the area and enhance licensed marine tourism activities. The visit included stops 
at the “Wadi Lim Lake” and “Hatta Kayak” at Hatta Dam, recognized as unique marine tourism 
destinations in Dubai and the UAE.  
During the visit, the delegation met with H.E. Marwan Bin Ghalita, Acting Director General of 
Dubai Municipality, to discuss ways to strengthen collaboration and organize activities related 
to marine and waterway management. Both sides emphasized the importance of joint efforts 
to serve visitors and improve facilities and services, especially given the growing popularity of 
Hatta as an emerging tourist destination.  

Sheikh Saeed expressed his appreciation for the efforts of all stakeholders in realizing the vision 
of H.H. Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum, Vice President and Prime Minister of the 
UAE, and Ruler of Dubai, to develop Hatta as part of Dubai’s strategic plan. He directed teams 
to continue enhancing marine services in the area in collaboration with relevant authorities and 
provide necessary support to marine tourism operators in the region.

“This visit reflects our commitment to ensuring the highest standards of safety and efficiency in 
managing the waterways surrounding Hatta Dam, which reinforces Dubai’s position as a global 
tourism destination,” Sheikh Saeed said. “It also ensures top safety and quality levels across all 
associated marine activities”.
Sheikh Saeed reiterated that ensuring the safety of visitors and marine tourism enthusiasts in 
Hatta is among the Authority’s top priorities. He emphasized that this responsibility requires 
close coordination among all relevant stakeholders. Furthermore, he stressed the importance 
of securing and upgrading marine equipment used in the area, leveraging modern infrastructure 
to improve rental facilities, and enhancing Hatta's position as a premier tourist destination.  

The CEO highlighted Law No. 3 of 2023 concerning the Dubai Maritime Authority, which outlines 
the Authority’s role and responsibilities in developing, regulating, and managing the maritime 
sector and activities in the emirate according to global best practices. These responsibilities 
include managing navigation in Dubai’s creeks, canals, and waterways and serving as the 
competent authority for issuing approvals and permits for maritime companies, institutions, 
and personnel.  Additionally, the Authority is tasked with preserving the marine environment 
by enforcing technical and environmental standards on marine equipment. It collaborates with 
relevant entities in Dubai to monitor maritime activities, ensuring compliance with environmental 
standards and regulations in force in the emirate, as well as international treaties and agreements 
to which the UAE is a party or has acceded.

Dubai Maritime Authority advances Development of Marine
 Tourism Activities in Hatta

"دبي البحرية" تتّابع مشاريع تطوير الأنشطة السياحية البحرية في حتّّا

ـــا وجهتان ســـياحيتين  ســـعيد آل مكتـــوم: بحيـــرة "وادي ليـــم" و "حتا كايـــاك" في حتت
فريدتيـــن مـــن نوعهما فـــي دبـــي والإمارات

ســـعيد آل مكتوم: سلامة مرتادي وهواة الأنشـــطة البحرية الســـياحية في منطقة 
حتتا تُعد مـــن أولوياتنا

Saeed Al Maktoum: Hatta's “Wadi Lim Lake” and “Hatta Kayak” are unique 
tourism destinations in Dubai and the UAE.  
Saeed Al Maktoum: Ensuring the safety of marine tourism enthusiasts in 
Hatta is our top priority.  
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Internal NewsInternal News

مجلس مديري "الموانئ والجمارك" يعقد اجتّماعه الأول لعام 2025

عقـــد مجلـــس المديريـــن بمؤسســـة الموانـــئ والجمـــارك والمنطقـــة الحـــرة اجتماعـــه الأول لعـــام 
ـــاء  ـــع الأعض ـــور جمي ـــة وبحض ـــذي للمؤسس ـــس التنفي ـــادي الرئي ـــر الني ـــعادة ناص ـــة س 2025 برئاس
بمقـــر المؤسســـة فـــي مدينـــة دبـــي الملاحيـــة، لمناقشـــة أبـــرز التطـــورات والمســـتجدات 

المتعلقـــة بالمؤسســـة.

وخلال الاجتمـــاع، اســـتعرض رئيـــس وأعضـــاء المجلـــس عـــدد مـــن التقاريـــر التشـــغيلية والماليـــة، 
إضافـــة إلـــى خطـــط تطويـــر الخدمـــات وتعزيـــز كفـــاءة العمليـــات.

ـــب  ـــرة بموج ـــة الح ـــارك والمنطق ـــئ والجم ـــة الموان ـــري مؤسس ـــس مدي ـــكيل مجل ـــم تش ـــد ت وق
القـــرار الإداري رقـــم )9( لســـنة 2024، بهـــدف تعزيـــز التعـــاون والتنســـيق بيـــن المؤسســـة 
ــق  ــي تحقيـ ــاهمة فـ ــفافية، والمسـ ــارة والشـ ــات المهـ ــى درجـ ــة ضمـــن أقصـ ــات التابعـ والجهـ
التوافـــق والتكامـــل بيـــن المؤسســـة والجهـــات التابعـــة لهـــا، بالإضافـــة إلـــى المحافظـــة علـــى 
المصالـــح المشـــتركة وتعزيـــز الجهوزيـــة للتكيـــف مـــع التطـــورات المســـتقبلية، ومواجهـــة 

ــة. ــالات المختلفـ ــي المجـ ــرات فـ ــات والمتغيـ التحديـ

The PCFC Board of Deirectors Holds its First Meeting of 2025

The Board of Directors of the Ports, Customs, and Free Zone Corporation held its 
first meeting of 2025, chaired by H.E. Nasser Al Neyadi, the CEO o thef PCFC and 
attended by all members at the Corporation’s headquarters in Dubai Maritime City. 
The meeting focused on discussing key developments and updates related to the 
Corporation.  

During the meeting, the Chairman and board members reviewed several operational 
and financial reports, as well as plans to enhance services and improve operational 
efficiency.  

The Board of Directors of the Ports, Customs, and Free Zone Corporation was 
established under Administrative Decision No. )9( of 2024, with the aim of strengthening 
cooperation and coordination between the Corporation and its affiliated entities with 
the highest levels of competence and transparency. This is intended to contribute 
to achieving alignment and integration between the Corporation and its affiliates, 
safeguarding shared interests, enhancing readiness to adapt to future developments, 
and addressing challenges and changes across various sectors.
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What’s Artificial Intelligence (AI)?

Insights تــــأمــــلات

ما هو الذكاء الاصطناعي؟

الـــذكاء الاصطناعـــي هو محاكاة الذكاء البشـــري بواســـطة الآلات، ممـــا يمكنها مـــن أداء مهام تتطلب عـــادةً الإدراك البشـــري مثل التعلـــم، والتفكير، وحل 
المشـــكلات، واتخـــاذ القـــرارات. يُصنّف الـــذكاء الاصطناعي إلى الـــذكاء الاصطناعي الضيق، المصمـــم لمهام محددة، والـــذكاء الاصطناعي العـــام، الذي يهدف 

إلـــى أداء أي مهمة فكريـــة يمكن للإنســـان القيام بها.

إن التقنيـــات القائمـــة على الـــذكاء الاصطناعي أصبحت جزءًا لا يتجـــزأ من حياتنا اليومية، حيث تشـــغّل المســـاعدات الافتراضية، وأنظمة التوصيـــة، والمركبات 
ذاتيـــة القيـــادة. وفي القطـــاع العام، يتم اســـتخدام الذكاء الاصطناعي لتحســـين الكفاءة، وتعزيـــز تقديم الخدمات، ودعـــم اتخاذ القرارات المســـتندة إلى تحليل 

البيانات.

مع اســـتمرار تطور الذكاء الاصطناعي، ســـيؤثر بشـــكل كبير على مســـتقبل الصناعات والمجتمعات. ومع ذلـــك، من الضروري معالجـــة الاعتبارات الأخلاقية 
مثل التحيز والمســـاءلة والخصوصية لضمان تطوير الذكاء الاصطناعي واســـتخدامه بشـــكل مسؤول.

Artificial Intelligence )AI( is the simulation of human intelligence by machines, enabling them to perform tasks that typically require human 
cognition, such as learning, reasoning, problem-solving, and decision-making. AI is categorized into narrow AI, which is designed for specific 
tasks, and general AI, which aims to perform any intellectual task a human can do.

AI technologies are already embedded in our daily lives, powering virtual assistants, recommendation systems, and autonomous vehicles. In 
the public sector, AI is being leveraged to improve efficiency, enhance service delivery, and support data-driven decision-making.

As AI continues to evolve, its impact will shape the future of industries and societies. However, it is essential to address ethical considerations, 
such as bias, accountability, and privacy, to ensure AI is developed and used responsibly.
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Why Customer Happiness is More Than Just a Smile?

فـي عالمنا السـريع اليوم، سـعادة المعامليـن تتجاوز مجرد 
تقديـم منتـج أو خدمـة. إنهـا تتعلـق بتكويـن روابـط حقيقية 
تتـرك انطباعـات دائمـة. على سـبيل المثال، يمكـن لتصرف 
بسـيط مثـل تذكـر تفضـيلات المتعامـل أن يحـول عمليـة 

شـراء عاديـة إلـى تجربة لا تُنسـى.
التنبـؤ  اسـتباقيًا  تكـون  أن  تعنـي  المتعامليـن  سـعادة 
بالاحتياجـات، وحـل المشـكلات قبـل أن تنشـأ، وجعـل كل 
المتعامليـن  يشـعر  عندمـا  شـخصي.  بأنـه  يشـعر  تفاعـل 
يكتفـون  لا  فإنهـم  ومقـدرون،  مسـموعون  بأنهـم 
مدافعيـن  أيضًـا  يصبحـون  بـل  فحسـب،  بالرضـا  بالشـعور 

عنهـا. الكلمـة  وينشـرون  مؤسسـتك  عـن 
تبنـي  المتعامليـن،  سـعادة  علـى  التركيـز  خلال  مـن 
لمـرة  المتعامليـن  محولـة  والـولاء،  الثقـة  مؤسسـتك 
واحـدة إلـى داعميـن مـدى الحياة. الأمـر لا يقتصر علـى تلبية 
التوقعـات، بـل يتعداهـا، ممـا يعـزز النمـو ويضمـن النجـاح 

قادمـة لسـنوات 

In today’s fast-paced world, customer happiness is 
about more than just delivering a product or service. 
It’s about forging genuine connections that create 
lasting impressions. For example, a simple act like 
remembering a customer’s preferences can turn a 
regular purchase into a memorable experience.
Customer happiness means being proactive 
anticipating needs, solving problems before they 
arise, and making every interaction feel personal. 
When customers feel heard and valued, they don’t 
just walk away satisfied they become advocates 
who spread the word about your company.
By focusing on customer happiness, companies 
build trust and loyalty, transforming one-time 
customer into lifelong supporters. It’s not just about 
meeting expectations it’s about exceeding them, 
driving growth, and ensuring success for years to 
come.

لمـاذا سعــادة المتعامليــن هــي أكثــر مــن مجــرد ابتسامـــة؟

خالد ناصر عتابي 
قائد مشروع

Khaled Nasser Attabi 
Project Lead
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New Destinations وجهات جديدة

Manarat Al Saadiyat: A Cultural Beacon in Abu Dhabi منـــارة السعديـــات: منـــارة ثقافيـــة فـــي أبـوظبـــي

منـــارة الســـعديات هي مركـــز ثقافي مميز يقع فـــي جزيرة الســـعديات في أبوظبـــي، ويقدم للـــزوار تجربة 
غنيـــة في الفـــن والثقافـــة. كواجهة للمنطقـــة الثقافيـــة المتنامية في الجزيـــرة، تعرض منارة الســـعديات 
معـــارض عالمية، وبرامـــج تعليمية، وفعاليـــات فنية. يتميـــز المبنى بتصميمـــه المعماري الرائـــع والعصري، 
ويضـــم صالات عـــرض، مســـرحًا، ومســـاحات تفاعليـــة للتعلـــم الإبداعـــي. ســـواء كنت تستكشـــف الفن 
المعاصـــر أو تحضـــر فعالية ثقافية، تقدم منارة الســـعديات فرصة فريدة للاســـتمتاع بالفـــن والثقافة، مما 

يجعلها وجهة أساســـية لعشـــاق الفـــن والثقافة فـــي الإمارات.

Manarat Al Saadiyat is a dynamic cultural hub located on Saadiyat Island in Abu Dhabi, 
offering visitors an immersive experience in art and culture. As the gateway to the island's 
growing cultural district, Manarat Al Saadiyat showcases world-class exhibitions, educational 
programs, and artistic events. With its stunning architecture and modern design, it houses 
galleries, a theater, and interactive spaces for creative learning. Whether you’re exploring 
contemporary art or attending a cultural event, Manarat Al Saadiyat brings together local and 
international artists, making it a must-visit destination for culture lovers and art enthusiasts in 
the UAE.
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 Call Center  800 990 مركز الاتصال 

@pcfc_dubaiinfo@pcfc.ae www.pcfc.ae

رؤيتنـــــــــــــــــــــــــــا

Our Vision

تعزيــــــــز مكانـــــة دبي كمركـــــــز رائـــــــد مستدام لدعـــــــم القطـــــاع الاقتصادي علــــــــى الــــصعيد الـــــــعالمي.

To sustainably facilitate and promote Dubai as the world’s leading economic sector.
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